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бастап шығады

Аялаймын сені, Қызылорда!

жыл3
 БҰҰ-ның Азық-түлік және ауыл шаруашылығы ұйымының 

баяндамасындағы мәлімет елең еткізбей қоймайды. Онда болашақта 
су тапшылығынан әлемде 3 млрд-тан астам адам зардап шегетіні жа-
зылған. Сарапшылар мұны халық санының өсуімен байланыстырады. 

Халық саны өсуде. Алайда жан басына шаққандағы пайда-
ланатын тұщы су қоры 20 пайызға азайған. Су 

тапшылығы әлем бойынша, әсіресе 
Солтүстік Африка мен Батыс Азияда 

қатты сезілуде. Жалпы су тапшылығы 
әлем елдерін алаңдатып отырған мәселе. 

Соңғы жылдары әлемде суды көбірек тұтыну 
өсе түскен. Сарапшылар мұны халық санының 

өскенінен бөлек, адамдардың жақсы өмір сүруге 
ұмтылысы мен диеталық тағамдарға бет бұра бастауы 

да суды көбірек тұтынуға әсер еткенін айтып отыр. Бір 
қарағанда тым қарабайыр себеп сияқты көрінгенмен, 

бұл кейбір елдердегі су тапшылығы мәселесіне 
айналуда. Сарапшылар атап көрсеткендей, 

халқы тұтыну рационын өзгерткен, яғни дәнді 
дақылдарды күнделікті жиі пайдалануға бет 

бұрған Бразилия, Қытай, Индия елдерінде 
күнделікті су тапшылығы сезілуде және бұл 
мәселе көкейтесті проблемаға айналуда. 
Сонымен қатар ауыл шаруашылығы саласы, 
мал шаруашылығымен айналысатын елдер 
үшін су жылдан-жылға қат дүниеге айналмақ. 
Мамандар алдын ала болжағандай, келешекте 

барлық егістік жердің шамамен 11 пайызы 
және барлық жайылымдардың 14 пайызы 
құрғақшылыққа ұшырайды, ал суармалы 

егістік жердің 60 пайызы су тапшылығына 
тап болады. Осы орайда әлем үшін 
назар аударарлық жаңалықтың бірі – 
АҚШ-та су фьючерсімен сауда жасай 
бастады (Фьючерс –  тауарды белгілі 
бір мөлшерде келісілген бағамен 

көрсетілген кезең бойынша жеткізу 
жөніндегі келісімшарт). АҚШ-тың 

мұндай қадамға баруына соңғы кезде 
жиі қайталанған орман өрттері және 

Калифорниядағы құрғақшылық әсер еткен. 
Осылайша өткен жылы сумен сауда-саттық Чикаго 

биржасында ресми түрде басталды. Осыдан кейін сарапшылар  
бұл суды жаңа валютаға айналдыруға бағытталған қадам емес пе 

деген болжам жасай бастады. Француз суретшісі Фабьен Бушар бұл жағдайды 
өз шығармашылығына арқау етті. Су тамшысын бейнелеу арқылы көпшілікке су 

банкнотын ұсынып, «Су бағасы» деп атады. Суретші бұл туындысына «су да алтын сияқты 
сенімді инвестицияға айналады», – деген пікір білдірген.

Жасыратыны жоқ, ауызсуды есепсіз 
пайдаланатын елміз. Ғалымдар, 
су мамандары келешекте ауызсу 

тапшылығынан зардап шегеміз деп дабыл 
қақса да елең етпейміз. Тіпті жаздыгүні 

есік алдындағы бақшаға ауызсу пайдалану 
дағдылы әдетке айналып кеткені өтірік 

емес. Қалай айтқанда да, су қадірін түсіне 
қоймағанымыз шындық. 

Ауызсу тАпшылығы: 
бүгінді емес, болАшАқты ойлАдық пА?

2-бетте

«Қазақ саңыраулар қоғамының» облыстық филиалына 
қарасты 187 мүгедек болса, оған ымдау тілінің 17 маманы 
қызмет көрсетеді. Биыл  қоғамдық бірлестік 10 мүмкіндігі 
шектеулі жанды жұмыспен қамтыған. Қоғамдық бірлестік 
төрайымы Алтынкүл Аяпова басқа ортадан келген адамдар 
есту қабілеті нашар адамдармен жұмыс істей алмайтынын 
айтады. Бүгінде мемлекеттен әр есту қабілеті нашар жанға 
220 000 теңге жәрдемақы беріледі. Өз кезегінде мүмкіндігі 
шектеулі жандар қала әкіміне өздерінің мұң-мұқтажын 
жеткізді. 

– Бізге құрылыс заттарын алып берсеңіздер екен. Өз 
күшімізбен ғимарат саламыз. Қолымыздан жиһаз жасау да, 
жер тегістеу де, үй салу да келеді. Тек барлығы қаржыға 
келіп тіреледі,– деген  мүгедек жандардың өтініш-сауалын 
сурдоаудармашы  қала әкіміне жеткізді.  Шаһар басшысы 
бұл мәселенің  заң шеңберінде шешілетінін  айтты. 

ЕрЕкшЕ жандардың 
мүмкіндігі

Қызылорда қаласының  
әкімі Серік Қожаниязов 

мүмкіндігі шектеулі 
азаматтардың басын 

біріктіріп отырған бірлестік 
жұмыстарымен танысты. 

Мүмкіндігі шектеулі 
жандардың мұң-мұқтажын, 

әлеуметік мәселелерін 
тыңдап, қаланың тұрмыс-

тіршілігімен танысқан 
шаһар басшысы алдымен 

«Қазақ саңыраулар 
қоғамының»  облыстық 
филиалына барды. Айта 

кетейік, саңыраулар қоғамы 
естуі бойынша мүгедектігі 

бар адамдармен жұмыс істеу 
арқылы олардың өтінішін 

тыңдап, заңды құқығын 
қорғауды және әлеуметтік 
оңалтуды жүзеге асырады.  
Мүгедектігі бар жандарды 

қоғамдық өмірге бейімдейді. 
4-бетте

«елім-Ай» қоЖАбеРгендіКі болмАй шықты
ғалымдар осылай дейді 3-бетте

Бүгінде ауылдан бiржола тамыр үзiп қалмау өзекті 
мәселеге айналды. Алыптардың көбі ауылда дүниеге 
келгенін ескерсек, болашақта бұл үрдiстiң жiбi үзiлмес 
үшiн мұнда ұлттық мәдениеттiң ошағы, заманауи бiлiмнiң 
бастауы сақталуы тиіс. Осыны ескерген мемлекет 2009 
жылы «Дипломмен – ауылға!» бағдарламасын іске қосқан 
болатын. Ондаған жыл ішінде аталған бағдарлама сан 
өзгеріп, берілетін қаржы мен қайтарым жолы түрленді. 
Міне, биыл да жобада айтарлықтай жаңалық көп.

Мойындау керек, 15 жылға жуық уақытта бағдарлама 
ауыл-аймақтардағы кадр жетіспеушілігін шешуге түрткі 
болды. Дерек бойынша 2009-2022 жылдар аралығында 95 
мыңнан астам маман 17 млрд теңгеге көтерме жәрдемақы 
алған. 45 мыңнан астам маманға баспана сатып алу үшін 
142,5 млрд теңге бюджеттік несие берілген. Ал биыл 
мамандарға баспана бақытын сыйлау үшін қазынадан 30 
млрд теңге бөлініпті. 

Тиісті ведомствоның мәліметтерін шолып шығып, 
8 моно және 9 шағын қалада 29 жобаны іске асыру 
қарастырылғанын білдік. Жауапты мекеме осы жылы 
Астана мен республикалық маңызы бар қалаларды 
дамыту, сондай-ақ Түркістан қаласына ерекше мәртебе 
беру жөніндегі заң жобалары әзірленетінін атап өткен.

ОблыСТАҒы АхуАл дА 
көңіл көншіТеді

«2022 жылдың қаңтар айынан 2023 жылдың желтоқ-
сан айына дейінгі аралықта ауылдық елді мекенде жұмыс 
істеу үшін Қазалы ауданында 306, Қызылорда қаласын-
да 220, Сырдария ауданы 199 маманға көтерме жәрдем-
ақы берілді. Ал тұрғын үй сатып алуға бюджеттік несие 
беру бойынша Қазалыда 377, Шиеліде 177, Жаңақорған-
да 135 және Қармақшыда 115 маманға қызмет көрсетілді. 
Талдау нәтижесі көрсеткендей, әлеуметтік қолдауды 
білім саласының – 1164 (60%) және денсаулық сақтау 
саласының – 520 (26,8%) мамааны алып, көш бастап 
тұр», – дейді ҚР Мемлекеттік қызмет істері агент тігінің 
Қызылорда облысы бойынша департаментінің мем-
лекеттік қызметтер басқармасының бас маманы Зухра 
Арынова.

Жақында тағы бір маңызды жаңалық тарады. Осы 
жылдың 15 қаңтарынан бастап бағдарлама шырайын 
кіргізетін өзгеріс енді және ол көптің көңілінен шығады. 
Енді ауылда жалға берілетін тұрғын үй салғысы келетін 
жұмыс берушілерге мемлекет  қолдау көрсетпек. 

Субсидиялық көмек 5 млн теңгені құрайды. Бұл 
қаржы 75 шаршы метрден 100 шаршы метрге дейінгі 
тұрғын үй құрылысының шығынын жабады. Мүмкіндікке 
ие болу үшін жұмыс берушілер жұмысшымен 5 жылға 
еңбек шартын жасасуы керек. Жұмыс берушілер тұрғын 
үй салуды жоспарлап отырған ауылдардың, кенттердің, 
ауылдық округтердің тізімін жергілікті атқарушы 
органдармен айқындап бекітеді.

«Алайда бұл тізімге аудан орталықтарының және 
облыс орталықтары, моно және шағын қалалар немесе 
агломерациялардың, қаладағы аудандардың құрамына 
кіретін 30 шақырым жерде орналасқан ауылдар, кенттер 
мен ауылдық округтер кірмейді» делінген хабарда.

Жоғарыда айтқанымыздай, бағдарламаның шарапа-
тын жастар көріп жатыр. Жоба іске қосылған жылдар 
ішінде 80-100 мыңға тарта  жас ауылға тартылған екен. 
Оның үстіне Президент Қасым-Жомарт Тоқаев бұл 
бағдарламаны назардан тыс қалдырмай, қаржыландыруды 
қадағалауда ұстауда. Бұл – жастарға жасалған игілік.

Р.МАҚСҰТ

«Дипломмен – 
ауылға!»: 

Баспана салуға субсидия 
беру кедергілерді жояды
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Ақмешіт АптАлығы

басы 1-бетте

Экология

Мамандар Калифорниядағы су тапшылығын 
халқы тығыз орналасқан ауылшаруашылықты 
аймақ екендігімен байланыстырады. Судың 50-60 
пайызын ауыл шаруашылығы саласына жұмсайтын 
калифорниялықтар үшін су тапшылығы жылдан-
жылға арта түспесе, кемімек емес. Төтенше жағдай 
жиі болатын Калифорнияда суға деген сұраныс 
мөлшері жыл сайын арта түспек. Осыдан келіп 
бұл елде су нарығындағы жағдай өзгерген. Бұл 
жағдай инвесторларға мүмкіндік берді. Мамандар 
мұны жақсы идея деп бағалайды.  Су фьючерстері 
фермерлерге су шығынын жоспарлауға, түрлі 
тәуекелдерден сақтандыруға мүмкіндік береді екен. 
Әрине, бұл барлық елге бірдей емес. Су нарығында әр 
ел өзінің әлеуметтік-экономикалық жағдайы арқылы 
шешім қабылдайды. Әр ел су ресурсының бағасын өзі 
анықтайды. Бір сөзбен айтқанда, сарапшылар пікірі 
осыған саяды.

Мамандардың айтуынша, су фьючестерін мұнай 
немесе газ фьючестерімен салыстыруға келмейді. 
«Біріншіден, таза су – бұл жер бетіндегі жалғыз ресурс, 
оған қол жеткізу құқығы БҰҰ Бас Ассамблеясының 
шешімімен адамның негізгі құқықтарының бірі ретінде 
ресми түрде бекітілген», – деп жазады Еуропалық 
және халықаралық кешенді зерттеулер орталығының 
директоры Анастасия Лихачева.

бүгін Мен бОлАшАҚ
Сонымен, ауызсуды үнемді пайдалануға деген 

көзқарасымыз қандай? Жо-жоқ, атай көрмеңіз, әзірге 
суды үнемдеу ойымызға да кіріп шықпайды. Жарты 
сағат су ақпай қалса, тіршіліктен құр қалатындай дабыл 
қағатын біздер әзірге судың келешегі, судың да сұрауы бар 
екенін ойламаймыз. Дегенмен елдегі су мәселесі туралы 
айтқанымыз жөн.

Су ресурстары және ирригация министрлігінің 
мәліметтеріне сүйенсек, Қазақстанда ауызсу тапшылығы 
жоқ. Жыл сайын елдегі өзен су ресурстарынан өндірілетін 
су көлемі шамамен 102 текше шақырымды құрайды. 
Бұл жерасты суларының қорын есептемегендегі мәлімет. 
Ал коммуналдық-тұрмыстық қажеттіліктер барлық су 
көлемінің 4,3 пайызын пайдаланады. Яғни әзірге елде 
ауызсу тапшылығы деген мәселе жоқ. Бұл қазіргі жағдай. Ал 
келешекте? Өткен жылы мәжіліс депутаты Сергей Пономарев 
Парламент қабырғасында ауызсуды үнемдеуді мәселе етіп 
көтерді. Депутат БҰҰ-ның алдағы 15 жылда елімізде су 
тапшылығы болатынын, ал 2025 жылы бұл тапшылық үш 
есеге артанын алға тартты. Мәжіліс депутатының пікірінше, 
халық суды үнемдеп пайдалануға дағдыланбаған. Тіпті 
қаперіне де кірмейді.

Әрине, дәл қазір ауызсудан тапшылық көріп отырған 
жоқпыз. Алайда келешекте су қатқа айналатынын әлемдік 
деңгейде де, ел Президенті тарапынан да айтылуда. Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 2050 жылға қарай Қазақстан 
суға мұқтаж елдің қатарына енуі мүмкін екенін айтқан болатын. 
Өткен жылы жазда Астана қаласының өзінде ауызсу мәселе 
болғанын ұмытқан жоқпыз. Көпқабатты үйлерде су қысымы 
азайып, жергілікті атқарушы билік мұны елорданың күн сайын 
қарқынды өсіп жатқанымен байланыстырды. Өткен жылы 
маусымда бұл мәселе жаңа сорғы станциясын іске қосқаннан 
кейін шешімін тапты.

Ел Президенті Жолдауында 2040 жылы Қазақстанда су 
тапшылығы 12-15 млрд куб-қа жетуі мүмкін екенін айтып, елде су 
министрлігін құру қажеттігін атап айтқан еді. «Бір сөзбен айтсақ, 
суды барынша үнемдеуіміз қажет. Оған қоса судың «көлеңкелі» 
нарығы түбірімен жойылуға тиіс. Халқымыз «Судың да сұрауы 
бар» деп бекер айтпаған. Су дегеніміз – үнемдеп пайдаланбаса, 
тез таусылатын шектеулі ресурс. Онсыз шаруалардың күні қараң. 
Сол себепті бұл салада заңсыздыққа жол берілмейді. Талапқа 
бағынбайтындар қатаң жазаға тартылады. Еліміз үшін судың 
маңызы мұнай, газ немесе металдан кем емес. Су шаруашылығы 
жүйесін тиімді дамыту мәселесімен дербес мекеме айналысуы 
қажет деп санаймын. Сондықтан Су ресурстары және ирригация 
министрлігі құрылады», –деді Мемлекет басшысы.

еСеп пен үнеМ
Су тапшылығының алдын алу мәселесін халық 

қалау лылары жиі көтеріп жүр. Өткен жылы «Amanat» 
партиясында мәжіліс депутаттары су мәселесін әбден 
талқылағаны партия сайтында жарияланды. Мәжіліс 
депутаты Еділ Жаңбыршин елімізде су әлі де құнды 
тауар ретінде бағаланбайтынын, сол себепті де оңды-

солды пайдалану әлі тыйылмай келе жатқанын 
мәселе етіп көтерді. «Бизнес өкілдері де су үнемдеуге 
құлықсыз. Мәселен, көлік жуатын орталықтар суды 
қайтадан пайдалану технологиясын қолданудың орнына 
таза ауызсуға иек артады. Өндіріс орындарында да 
суды қайтадан пайдалану деңгейі өте төмен. Қолда бар 
мәлімет бойынша, бүгінде өндірістік кәсіпорындардың 
30 пайызы ғана суды қайтадан пайдаланады», – дейді 
депутат.

Мәжіліс депутаты Сергей Пономарев саланы 
цифрландыруға қанша қаржы бөлінсе де нәтижелі 
жұмыс жоқ екенін алға тартады. «Қазақстанда су саласын 
цифрландыру жұмысы 14 жылдан бері жүргізіліп келеді. 
Оған 10 жылда 1 трлн теңгеге жуық қаражат бөлінді. 
Алайда іс жүзінде саланың небәрі 1%-ға жетер-жетпес 
бөлігі ғана цифрландырылды. Яғни тиісті датчиктер де, 
«Қазсушармен» тығыз байланыс та жоқ. Жалпы елімізде 
су саласына қатысты қордаланып қалған мәселе өте көп. 
Ең бастысы, суды үнемдеуге, тиімді пайдалануға деген 
ұмтылыс болмай отыр. Ширек ғасырдан кейін ұрпағымыз 
дәл осы су тапшылығының зардабын тартуы ықтимал. Су 
үшін сұмдық талас болады. Бұл – құр сөз, негізсіз жорамал 
емес, БҰҰ-ның болжамы. Егер ел болып, жұрт болып суды 
үнемдемесек, тиімді пайдаланбасақ осындай жағымсыз 
жағдайға тап боламыз», – дейді ол.

Арал теңізі мен Сырдария өзенінің қазіргі жағдайына 
тоқталған мәжіліс депутаты Мархабат Жайымбетов су 
ресурстарын тиімді басқару қажеттігін айтады.

«Елу жыл бұрын «Арал» теңізінде 990 млрд текше метр 
су болған еді. Сексенінші жылдары «Мемлекеттік жоспар» 
деп аталатын ірі мекеме аталған теңізге 3 млрд текше метр 
су бөліп отырды. Себебі «Аралдағы» су жыл сайын дәл 
осындай мөлшерде буланады. Олай болмаған жағдайда 
теңізден мүлдем айырылып қалатын едік. Осыдан 12 жыл 
бұрын 100 млн доллар жұмсап, 27 млрд текше метр судан 
тұратын кіші «Аралды» салдық. Ал 27 млрд текше метр су 
– «Шардара» су қоймасындағы су мөлшерінің бесеуі деген 
сөз. Сондықтан су ресурстарын тиімді басқару мәселесіне 
әрдайым жіті мән беру қажет», – дейді М.Жайымбетов.

Судың ҚАдіРін де, ҚАСіРеТін 
де СезінеТін кез келді

«Ауызсуды тиімді пайдалану мақсатында не істеуіміз 
керек?» деген сұрақты өңірдегі су мамандарына қойдық. 
«Қызылорда су шаруашылығы» өндірістік учаскесінің 
басшысы, облыстық мәслихат депутаты Жорабек Нұрымбетов 
тұрғындар әлі де суды үнемді пайдалануды үйренбегенін 
айтады.

– Мемлекет басшысы өткен жылғы Жолдауында әлем дабыл 
қағып жатқан су тапшылығы мәселесі бізде де болатынын атап 
айтып, бұл мақсатта арнайы су министрлігін құруға тапсырма 
берді. Өткен жылы жаңа министрлік құрылып, жұмыс істеп 
жатыр. Жаңадан Су кодексі әзірленіп, қазір Парламенттің 
қарауында. Қазақ «судың да сұрауы бар» деп бекер айтпаған 
ғой. Су тапшылығы әлем бойынша дабыл қағарлық мәселе 
екені белгілі. Мәселен, әр адам күніне 200-250 литр су 
тұтынатын болса, Африканың әр тұрғынына күніне 10-15 литр 
су зорға жететінінен-ақ әлемдегі жағдайды бағамдай беруге 
болады. Бұл біздің де суды пайдалануға жаңаша көзқарас қажет 
екенін ұқтырады. Шынын айтқанда, судың қадірін де, қасіретін 
де сезінетін кез келді. Біз әлі де суды телегей-теңіз, есепсіз 
пайдаланып жатырмыз. Ауызсуды техникалық мұқтаждықтарға 
да ретсіз пайдаланатынымыз баршаға аян. Мәселен, күн сайын 
көлік жууға, жаз болса, есік алдындағы бақшаға ауызсуды 
пайдаланамыз. Суды тиімді пайдалануды ретейтін жаңа құжат 
қабылданған кезде саладағы біраз мәселе шешімін табады деп 
ойлаймын. Атап айтқанда, ауызсуды тиімсіз пайдаланғандар 
үшін айыппұл салу, ескертуге көнбеген жағдайда қатаң шешім 
қабылданады. Алдағы уақытта біз ауызсуды тек өз мақсатына, ал 
басқа мақсаттарға техникалық суды пайдалануға келуіміз керек. 
Бұл мақсатта қалада биотазалау станциясы бұған дейін іске 
қосылғанмен, оның нәтижесін әлі көре қойған жоқпыз. Алдағы 
уақытта бұл мәселе де шешімін табуы тиіс. Себебі жаңадан 
құрылған су және ирригация министрлігінің негізгі мақсаты 
– ауызсуды да, аяқсуды да тиімді пайдалануды қадағалау. Бұл 
орайда «Арал-Сырдария бассейні инспекциясы» мекемесінің 
құзіреттілігін күшейтуде, – дейді ол.

«елің үшін не іСТедің?» 
дегенде, ең бОлМАСА Суды 

үнеМдедіМ деСек екен
Техника ғылымдарының докторы, Қорқыт ата атындағы 

Қызылорда университетінің су шаруашылығы және жерге орна-
ластыру кафедрасының профессоры Серікбай Өмірзақов әр азамат 
суды үнемдеуді үйренсе екен дейді. Ғалымның пікірінше, суға жай 
су деп қарамау керек, ол – адамның денсаулығы, қоршаған ортаның 
жайлылығы. Қазақ айтқандай, «сулы жер – нулы жер».

 – Жалпы адамзат баласының табиғи ресурстарды шексіз 
пайдалану нәтижесінде бүгінгі күні Жер планетамызда үлкен 
климаттық өзгерістер, дағдарыстар, экологиялық апаттар болып 
жатыр. Соның ең бірегейі де, басты мәселесі осы су ресурастарына 
тікелей байланысты. Біздің аймақ шөлді аймаққа жатады. Шөлді 

аймақта жауатын жаңбырдың мөлшері өте аз. Атап айтқанда, 
Сыр өңірінде жылына жауатын жаңбыр мөлшері 120-150 млм,  
ал буланып ұшуы он есе көп, 1200 млм ылғал су жер бетінен 
ұшып кетеді.  Сондықтан барлық уақытта біздің табиғатта 
судың жетіспеушілігі аңғарылып тұрады. Орталық Азия 
мемлекеттерінің барлығы Амудария мен Сырдария өзенінің 
суын дұрыс пайдаланбауының нәтижесінде алдағы уақытта 

су тап шылығы өрши 
тү  сетіні болжанып 
отыр. Жер беті 
суларының азаюы 
тікелей жерасты су-
ла рына да әсерін 
ти гізеді. Сонымен 
қа  тар бүгінгі күнге 
дейін Сырдария өзені 
суын ауызсу ретінде 
пайдаланып келсек,  
өзен суына көптеген ауыл 
шаруа шылығы саласында, 
өндірісте пай даланған лас 
сулардың тазаланбай тас-
талуынан хи миялық өзгерістер 
бо лып, денсаулығымызға қауіп 
төн діруде. Ал жерасты суы таза.  
Дегенмен кейбір көрсеткіштері тікелей 
пайдалануға келе бермейтін жағдайлары 
бар. Әрине, алдағы 30-40 жылда су тапшылығы 
болмауы тиіс, дегенмен суды үнемдеу мәселесі күн тәртібінен 
түспейді. Мысалы, өңірде жазда аяқсу жетіспеушілігінен көптеген 
жағдайда ауызсуды пайдаланамыз. Сол себепті аяқсу мәселесін 
шешу арқылы ауызсуды тиімді пайдалануға болады. Қай жылдары 
жергілікті билік жерасты суларын бақшаға пайдалану жағын 
қарастырған еді. Бұл жұмыс барлық елді мекенде жалғасуы керек. 
Әр адам «ақшасын төлеп жатырмын» деген ұстанымда емес, суды 
аса құдіретті, қасиетті, жер бетіндегі тіршіліктің көзі деп бағалау 
керек. Мектептерде, оқу орындарында суды тиімді пайдалану 
жөнінде арнайы курс енгізу қажет. Егінді суару, топырақты шаю 
таза сумен жүргізіледі. Жаңа технологияларды өндіріске енгізсек, 
суды тиімді пайдалануға әсерін тигізеді. Әрбір үнемделген су 
– біздің денсаулығымыз. Сырдария өзенінен су Арал теңізіне 
неғұрлым көбірек құйылса, ол су ғана емес, тынымсыз жұмыс 
істеп жататын, ауаның ылғалдылығын қалыптастыратын тіршілік 
көзі екенін ойлауымыз керек. Сондықтан әрбір қарапайым тұрғын 
елге пайдасын тигізу үшін ең болмаса суды үнемді пайдаланса екен 
деймін. Қаламызда көлік жуу орталықтары ауызсуды пайдаланады. 
Мұндай кәсіп ашқандар жерасты суын пайдалану керек. Бұл кезек 
күттірмейтін мәселе деп санаймын, – дейді ғалым. 

Су ЖүйеСі: САн Мен САпА
Су мәселесі қозғалғанда облыс орталығында да түйткілді 

мәселелер бар екенін айта кеткеніміз жөн. Әсіресе жаз мезгілінде 
ауызсу қысымының азаюы, аяқсу жетіспеушілігі және  ауызсу 
сапасына да сын айтылып жатады. Орайы келгенде қаланы сумен 
қамту жайын «Қызылорда су жүйесі» кәсіпорнының басшысы 
Бауыржан Әбдіғаппарұлынан сұрадық.

– Тұтынушыларды үздіксіз ауызсумен қамтамасыз ету үшін қыс 
мезгілінде тәулігіне 40-42 мың, ал жаз айларында 80-100 мың текше 
метр ауызсу өндіріліп таратылуда. Яғни жаз мезгілінде ауызсу 
қажеттілігі 3 есеге артады.  Жаз мезгілінде тәулігіне 95-100 мың 
текше метрге дейін су  берілді, оның ішінде 62-63 мың текше метр 
ауызсу  жерасты су қорынан, қалған 37-38  мың текше метр ауызсу  
жерүсті су алу көзінен өндірілді. 

Сырдария өзеніндегі су деңгейінің төмен түсуі ауызсумен 
қамтамасыз етуде өз кедергісін келтірді. Себебі жаз айларында 
ұңғымалардың барлығы іске қосылғанымен ауызсу қысымын 
көтеруде қиындықтар туындайды. 2023 жылы  Сырдария өзенінен 
4,6 млн текше метр су алынды,  ауызсу ұңғымаларынан 12,6 млн 
текше метр алынды, – дейді мекеме басшысы.

Кәсіпорын басшысының айтуынша, алдағы уақытта қала 
тұрғындарын сапалы ауызсумен қамтамасыз ету үшін жерасты 
су қорына толықтай көшуге тиісті жұмыстар атқарылуда. 
Қолданыстағы 105 жерасты көзінен су алу ұңғымаларының 57-і 
2011-2012 жылдары жаңадан бұрғыланып, пайдалануға берілген. 
Бұл ұңғымалардан ауызсуды өндіріп пайдалануға  ҚР Минералды 
Ресурстар және Энергетика Министрлігімен келісімшарт бойынша 
тәулігіне 83 мың текше метрге дейін  су алуға рұқсат берілген.

Бүгінде қала халқының өсіп, шағын аудандардың көбеюіне 
орай ауызсу қажеттілігі де артып отыр. Сұранысқа сай өткен жылы 
Бәйтерек шағын ауданында 7 ұңғымадан тұратын су алу құрылымы 
салынып, пайдалануға берілген. Сондай-ақ Қызылжарма тұрғын 
ауданынан 3 ұңғыма, Титов қыстағынан да дәл осындай  3 ұңғы-
ма құрылысына тіиісті  құжаттар әзірленіп жатса, сол жағалау 
тұрғындарын ауызсумен қажетті деңгейде қамтамасыз ету үшін 
«Тораңғылсай» су ұңғымасын іске қосуға жоба-сметалық құжаттары 
дайындалуда. Мекеме қаланы сумен қамтып ғана қоймай, заңсыз 
су пайдаланушыларды да анықтау жұмысын жүргізуде. Бауыржан 
Әбдіғаппарұылының айтуынша, мекеменің қадағалау және 
бақылау тобы жеке және заңды тұлғалармен жұмыс бөлімінің 
аумақ бастықтарымен бірлесе отырып, заңсыз су пайдалануды 
анықтау мақсатында жұмыстар атқарады. 2024 жылы 897 заңсыз су 
тұтынушы анықталып, нәтижесінде 16 млн теңгеге қайта есептеме 
жасау арқылы заңдастырылған.

P.S. Әлемдік жағдай, тіпті елдегі құрғақшылық пен су 
тапшылығы салаға жаңаша көзқарас қажет екенін дәлелдей түсті. 
Бұл ретте ғылыми тұрғыдан шешім қабылдау маңызды.

гүлмира ділдӘбекОВА

Ауызсу 
тАпшылығы: 
бүгінді емес, 
болАшАқты ойлАдық пА?

Тұтынушыларды 
үздіксіз ауызсумен 

қамтамасыз ету 
үшін қыс мезгілінде 

тәулігіне 40-
42 мың, ал жаз 

айларында 80-100 
мың текше метр 
ауызсу өндіріліп 

таратылуда. Яғни 
жаз мезгілінде 

ауызсу қажеттілігі 
3 есеге артады.  
жазда тәулігіне 

95-100 мың текше 
метрге дейін 

су  берілді, оның 
ішінде 62-63 

мың текше метр 
ауызсу  жерасты 

су қорынан, қалған 
37-38  мың текше 

метр ауызсу  
жерүсті су алу 

көзінен өндірілді. 
Сырдария 

өзеніндегі су 
деңгейінің төмен 
түсуі ауызсумен 

қамтамасыз етуде 
өз кедергісін 

келтірді. Себебі 
жаз айларында 
ұңғымалардың 

барлығы іске 
қосылғанымен 

ауызсу қысымын 
көтеруде 

қиындықтар 
туындайды. 
2023 жылы  

Сырдария өзенінен 
4,6 млн текше метр 
су алынды,  ауызсу 

ұңғымаларынан 
12,6 млн текше 

метр алынды.

Елу жыл 
бұрын «Арал» 

теңізінде 990 млрд 
текше метр су болған 

еді. Сексенінші жылдары 
«Мемлекеттік жоспар» 

деп аталатын ірі мекеме 
аталған теңізге 3 млрд текше 

метр су бөліп отырды. Себебі 
«Аралдағы» су жыл сайын дәл 
осындай мөлшерде буланады. 

Олай болмаған жағдайда теңізден 
мүлдем айырылып қалатын 

едік. Осыдан 12 жыл бұрын 100 
млн доллар жұмсап, 27 млрд 

текше метр судан тұратын кіші 
«Аралды» салдық. Ал 27 млрд 
текше метр су – «Шардара» су 
қоймасындағы су мөлшерінің 

бесеуі деген сөз. Сондықтан 
су ресурстарын тиімді 

басқару мәселесіне 
әрдайым жіті мән 

беру қажет.
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Ақмешіт АптАлығы

«елім-Ай» қоЖАбеРгендіКі 
болмАй шықты

ғалымдар 
осылай дейді

«Қаратаудың басынан көш келеді,
көшкен сайын бір тайлақ бос келеді.
Қарындастан айрылған жаман екен,
Қара көзге мөлтілдеп жас келеді», – деп сай-

сүйекті сырқырата айтылатын өлеңді жүрегі 
қазақпын деп соғатын әрбір жан біледі деп 
ойлаймыз. Қазақ тарихына «Ақтабан шұбырынды 

Алқакөл сұлама» деген атаумен таңбаланған 
нәубетті кезеңде шыққан осы бір толғау біресе 
Қожаберген жыраудыкі, біресе халық әні деп 
жазылып жүр. Жуырда ғалымдар осы шығармаға 
қатысты екіұдай пікірдің нүктесін қойды. Қазақ 
ғалымдары «елім-айды» Қожаберген жырау шы-
ғармаған деген қорытынды жасады.

Қорытындыны қандай 
ғалымдар жасады?

«Елім-ай» – өткен тарихтан хабар беретін қазақ үшін өте 
құнды туынды. Сол себепті де бұл шығарманы зерделеп, 
сараптауға екінің біріне жол берілмейтіні белгілі. Бірақ сонда 
да авторына қатысты екіұшты пікірдің ақиқатына жету үшін 
мамандар зерттегенді жөн санапты. Мамандар болғанда 
да атағынан ат үркитін кәнігі мықты ғалымдар. Олардың 
қатарында ҚР ҰҒА корреспондент мүшесі, филология 
ғылымдарының докторы, М.О.Әуезов атындағы әдебиет 
және өнер институтының директоры К.І.Матыжанов, ҚРҰҒА 
академигі, филология ғылымдарының докторы, профессор 
С.А.Қасқабасов, филология ғылымдарының докторы, 
профессор Б.Әзібаева, филология ғылымдарының докторы, 
профессор Д.Ысқақ, филология ғылымдарының докторы, 
профессор Қ.Мәдібаева, филология ғылымдарының докторы, 
профессор Ш.Керім, филология ғылымдарының кандидаты, 
доцент С.Медеубек, филология ғылымдарының кандидаты, 
доцент С.Сейілбек, филология ғылымдарының кандидаты, 
доцент Қ.Алпысбаева, филология ғылымдарының кандидаты, 
доцент П.Әуесбаева, филология ғылымдарының кандидаты, 
доцент Т.Қыдыр, өнертану кандидаты, доцент А.Қазтуғанова, 
магистрант Н.Елесбай сынды елге белгілі ғалымдар бар. 

Нақтырақ айтсақ, ҚР МСМ Мәдениет комитеті мен 
Ы.Алтынсарин атындағы Білім академиясы М.О.Әуезов 
атындағы әдебиет және өнер институтына «Елім-ай» 
туындысына байланысты сұрау жолдаған. Институт 
басшылығы ғалымдардан арнайы комиссия құрып, «Елім-
ай» дастанының қолжазбаларына кодикология-мәтінтанулық 
талдау жасап, сараптау қорытындысын дайындаған. 

Қолжазбаны кімдер өткізген?
Мәліметтерге сүйенсек, ғалымдар әдебиет және өнер 

институтына 1981 жылы Мәди Болатов өткізген (№853/ 
1 бума, 10-дәптер) және 1983 жылы Қаратай Биғожин 
тапсырған (№883-бумадағы (5-дәптер) қолжазбаларды 
зерделеген.  

Ғалымдар алдымен М.Болатовтың қолжазбасын саралаған. 
Олардың айтуынша, №853/1 бумада (10-дәптер) сақталган 
қол жазбаны 1981 жылы Мәди Болатов институттың қолжаз ба 
қорына тапсырған. Мәтін шақпақ жолды оқушы дәптеріне көк 
сиялы қаламмен араб-төте әрпінде жазылған. Жинаушы мәтін-
ді Қызылорда облысы Жаңақорған ауданы, Сунақ ата совхозы 
Екпінді бөлімшесінде тұратын руы балталы Төлеген Бекенұлы 
дейтін қарияның аузынан 1971 жылы жазып алғаны туралы 
мәлімет келтіреді. Жырдың көлемі – 46 бет, 177 шумақтан 
тұрады. Қолжазба соңында «13/Х- 1980» деп жазылған.

Қолжазбаны өткізген Мәди Болатов Жаңақорған ауданы-
ның тұрғыны Төлеген Бекенұлының есімін көрсеткендіктен 
мұндай кісінің өмірде болған-болмағанын анықтау мақ-
сатында сол өңірде тұратын өлкетанушы-шежіреші Оразхан 
Садықұлына хабарласқан едік. Ол кісі шынтуайтына келгенде 
Төлеген Бекенұлы емес Бекен Төлегенұлы деген жыршының 
болғанын, тіпті үш күн, үш түн тоқтамай жыр айтқанын 
қариялардан естігенін мәлім етті. Өлең айтқанда тоқтай алмай 
жорғалап отыратынын айтып, содан Бекен-жорға атанғанын 
жеткізді. Оразхан Садықұлының айтуынша, аты Бекен де, 
әкесінің аты Төлеген екен. Сонда аты мен тегі ауыстырылып 
жазылып тұр ғой. 

Біз Бекен ақсақалдың ұрпақтарын іздеп көрдік. Сайлаухан 
Жартыбайұлы есімді немересін тауып, телефон арқылы 
тілдестік. Ол Бекен атасының өте мықты жыршы болғанын, 
ескі жырларды көп білгенін, тіпті «Қыз Жібек», «Қозы 
көрпеш-Баян сұлу», «Мұңлық-Зарлық» сынды дастандарды 
жатқа айтқанын жеткізді.

– Ол кісінің есімі – Бекен. Төлеген – әкесінің аты. Мен 
немересімін. Бекен атамыз ескі жырларды көп білетін адам еді. 
Үлкендердің сөзінше, жыр айтқанда тоқтай алмай жорғалап 
отыратын көрінеді. Содан оны Бекен-жорға атап кеткен. 
Шежірені де жақсы білетін. Көз көргендер Бекен-шежіре деп 
те атады. Бір жағынан ақындығы да бар еді, термені де әдемі 
орындайтын, – деді Сайлаухан Жартыбайұлы. 

Ғалымдар негізге алған екінші №883-бумадағы (5-дәптер) 
қолжазбаны 1983 жылы Қаратай Биғожин тапсырған. «Мәтін 
кеңсе қағазына көк сиялы қаламмен кирилл әрпінде жазылған. 
Көлемі 45 бет, 405 шумақ, 1664 жол. Мәтінмен бірге шығарма 
жөнінде 13 бет түсінік жазылған. Онда «Елім-ай» жырын 
мектепте оқып жүргенінде Ұлы Отан соғысының мүгедегі, 
1923 жылы туған Ғосман есімді кісіден 425 шумағын жазып 
алып үйренгенін, кейіннен ұмытып 253 шумағын ғана есінде 
сақтап қалғанын жазса, тағы бip мәліметінде 215 шумағын 1949 
жылы Теңдік атты кітапханашы қыздан жаттағанын ескертеді. 
Сондай-ақ Қожаберген жыраудың «Елім-ай» жырының 405 
шумағын Қожахмет Дәрібайұлының жалғыз немересі Махмет 

жатқа айтты деген, енді бірде Қожахмет балуан Дәрібайұлы 
марқұмнан науқастанып жатқанында жазып алғаны туралы 
дерек береді. Сондай-ақ ертеде өткен біраз ақындардың 
бұл жырды жатқа білгені, қолжазбалары болғаны жөнінде 
мәліметтер келтіреді», – делінген сараптауда.

Ғалымдар осы екі бумада (№853/1; №883) сақталған 
«Елім-ай» дастаны деп көрсетілген шығармаға қолжазбаның 
қағазы, каллиграфиялық ерекшелігі, көшірілген уақыты, 
көшірушісі, көркемдік ерекшелігі, жазылу мәнері секілді 
кодикологиялық және мәтінтанулық зерттеулер жүргізіп, 
соның негізінде қорытынды жасаған. «Жырдың мәнері 
XVIII-XIX ғасырлардағы шығармаларға ұқсамайды. Сол 
дәуірдегі дастандар түркі әдеби (кітаби) тілінде жазылған, бұл 
шығармада осы кезеңге тән тілдік ерекшеліктер сақталмаған. 
Кейбір сөз қолданыстары бүгінгі заманның жазу стиліне 
келеді», – делінген ғалымдар қорытындысында.

Осындай пайым жасаған ғалымдар Мәди Болатов пен 
Қаратай Биғожин өткізген қолжазбаларды талдайды. Алдымен 
Мәди Болатов жазып алған нұсқаның (853/1, 10-дәптер) 
бірнеше жерінен мысал келтіреді. Біз де ауытқымай дәл сол 
шумақтарды назарға ұсынғанды жөн көрдік.

«Намазды уақытша тоқтатыңдар азаматым,
Ұнаса менің айтқан насихатым.
Қожа-молда, ишандар артын қыссын,
Қоржынға салып қойсын шариғатын» (11-бет, 27-шумақ).

«Мұсылман көмектеспей мұсылманға,
Бермеді қару-жарақ қысылғанда.
Түрікпен, естек, қырғыз, ұйғыр, дүнген,
Шет болды осы күні дін исламға» (13-бет, 32 шумақ).
«Әлсіреп тозды біздің отанымыз,
Болды ғой құлдырайтын қоғамымыз.
Кетірген көп қазақтың берекесін,
Билер мен ханға болсын обалымыз» (13-бет, 35-шумақ).
Комиссия мүшелері: «Бұл шумақтардан кеңестік 

идеологияның ьқпалы байқалады, яғни қожа, молда, ишан, 
би мен ханның жағымсыз образы суреттелген. Ал «азамат», 
«Отан», «қоғам» деген сөздер де XVIII-XIX ғасырларға 
тиесілі емес», – деген пайым жасайды.

Енді Қаратай Биғожин тапсырған нұсқаға, анығырақ 
жазсақ, 883-бума, 5-дәптерге ден қояйық.

«Көрші елге батыр болып атым жеткен,
Терістік Сарыарқаны мекен еткен.
Керейде Толыбай сыншы кіші ұлы едім,
Жырларым үш жүз ұлын елжіреткен» (2-бет).
«Келем деп мейман болып қyaң Сырға,
Қайта алмай көп қиналдым мен де қырға.
Елімнің мүшкіл халін көзбен көріп,
Қобыз ап қосып тұрмын асқақ жырға.
Алатау, Алакөлден көш келеді,
Көшкен сайын ат пен нар бoc келеді.

Туысқаннан айырылған жаман екен,
Мөлдіреп екі көзден жас келеді» (5-бет).
«Дүнгеннің анасы – қытай, атасы – араб,
Жатпады олар тағы текке қapaп...
Тиісіп найман, коңырат, жалайырға,
Мазасын кетірді елдің шабуылдап.
Соқтықпақ ұйғыр, қырғыз тағы бізге,
Қоқан, Бұқар сатпады мылтық, қару.
Қазаққа күнгей беттен түре тиіп,
Жолдарын қарастырып олжа табу.
Coл мылтық қазақтарға сатылмады» (6-бет).
«Айырылды бай, мырзалар саудасынан,
Бектердің ұшты бақыт cay басынан.
Бастарын Қаратаудың мұнар жапқан,
Сылдырап Сырдың суы сылаң қаққан» (7-бет).
Қолжазбаның осы тұстарына комиссия да тоқталған. 

Олар: «Институттың қолжазба қорында сақтаулы тұрған 
«Елім-ай» аталатын өлең мәтіндерінде XVIII-XIX ғасыр 
ақын-жырауларының тіліне үйлеспейтін сөз қолданыстары 
өте көп. Шумақтарда қазіргі қолданыстағы сөз орамдарының 
орын алуы халық жырларында бірен-саран кездесіп отыратын 
анахронизмнен мүлде бөлек. Жоғарыдағы келтірілген 
мысалдардан мәтіннің көркемдігі сын көтермейтіні, авторы-
ның ақындық деңгейі төмен екені аңғарылады. Өлең өлшемі 
мүлде сақталмаған, шумақтардың басым көпшілігі жеңіл 
ұйқасқа құрылған. М.О. Әуезов атындағы әдебиет және өнер 
институтының қолжазба қорында Қожаберген жыраудың 
«Елім-ай» дастанының көшірмелері есебінде сақталған екі 
қолжазба XVIII-XIX ғасырлардағы қадімше жазу үлгісінде 
емес, кеңес кезеңінде хатқа түскені анық. Авторлық ауыз 
әдебиеті мұраларының мәтіндік-нұсқалық ерекшеліктерін 
ескере отырып, текстологиялық capaптамa жасау барысында 
бұл мәтіндердің ақиқаттығы дәлелденбеді. Авторына қатысты 
деректер де күмәнді», – дейді.

Қазір Мұхтар Мағауинді көп айтамыз ғой. Оның жыраулар 
поэзиясын зерттегенін жақсы білеміз. Мұхтар ағамыздың 
13 томдық шығармалар жинағы бар. 2002 жылы Алматыдан 
басылып шыққан осы еңбекте: «Керей Қожаберген деген 
жырау болған. Алтынсарин «Хрестоматиясында» аты аталады, 
бip үзік толғауы жүр. Бірақ белгілі Бұқарды қайталайды. 
Мүмкін, ортақ сарын. Мүмкін, әуелде Қожабергенге 
тиесілі тіркестер. Алайда Бұқарға біржола кіріккен. Ал 
Қожаберген атына қатысты басқа бip нұсқaлap кейінгі кездің 
жамауының астында қалған. Аршып алу мүмкін емес. Сөйтіп, 
Қожабергенмен қоштастым», – деп жазады. 

Бұл жолдар тарихта Қожаберген деген жыраудың бол ғанын 
растайды. Бірақ бұл ол кісінің «Елім-айға» қатысы барын 
білдірмейді. Қолда бар деректерге көз жүгіртсек, А.В.Затаевич 
«Ақтабан шұбырынды, Алқакөл сұлама» кезеңіне қатысты 
«Елім-ай» әнінің үш нұсқасын нотаға түсіріп, 1925 жылы 
Орынборда шыққан «Қазақтың 1000 әні» жинағына халық 
мұрасы ретінде енгізген.  Бірақ «Елім-ай» әнінің, «Елім-ай» 
дастанының авторы Қожаберген жырау екені айтылмайды. Тіпті 
А.Байтұрсыновтың, Х.Досмұхамедовтің, М.Жұмабаевтың, 
М.Әуезовтің, С.Мұқановтың, Х.Жұмалиевтің, Б.Кенжебаевтың, 
М.Мағауиннің, Ж.Тілеповтың қазақ әдебиетінің тарихына 
қатысты, он сегізінші ғасырдағы қазақ жырауларының шы-
ғармашылығына арналған зерттеу еңбектерінде мұндай дастан 
жөнінде еш дерек айтылмайды. «Қазақ әдебиетінің тарихы» 
(1960-1967) алты томдық еңбекте, «Бес ғасыр жырлайды» 
(1984, 1989) жинағында, «Қазақ әдебиетінің тарихы» (2003-
2008) он томдығында аталған жыр туралы мәлімет кездеспейді.

Осының бәрін негізге алған ғалымдардан құралған арнайы 
комиссия: «Текстологиялық сараптамалардың нәтижесінде 
М.О.Әуезов атындағы әдебиет және өнер институтының 
қолжазба қорында №853/1; №883 бумаларда сақталған 
мәтіндерді «Елім-ай» атты дастан деп тануға, оларды 
Қожаберген жыраудың төл шығармасы ретінде айқындауға 
ғылыми негіз жоқ», – деген қорытынды жасайды.

P.S.: Біз бірнәрсені естен шығарып алған сияқтымыз. 
Қандай жыр не дастан болса да, аңыз-әпсана болса да 
орындаушылар мен жеткізушілер өз жанынан аз-кем қосып 
отыратыны жасырын емес. Біздегі жыр-дастандардың бірнеше 
нұсқасының болуы осы сөзімізге дәлел. Мүмкін, бір кездері 
Қожаберген жырау «Елім-айдың» бәріміз білетін «Қаратаудың 
басынан көш келеді» деп басталатын негізгі нұсқасын 
шығарған да шығар, кім білсін?! Бірақ кейінгі жеткізушілер 
жаңа заман лебімен толықтырған болса ше?.. Алғашқыда 
дастан болмай, кейінгі орындаушылар өз жанынан қосып, 
дастанға айналдырған болуы да мүмкін ғой. Бұған да көңіл 
бөлейік дегім келеді. Түптеп келгенде, Қожаберген жырау 
да, қолжазбаны өткізген Мәди Болатов та, Қаратай Биғожин 
де, тіпті дастанды жырлаған Бекен Төлегенұлы да өмірде 
болған кісілер. Мұны қайда қоямыз? Қаратай Биғожин өз 
руының адамы болғандықтан Қожаберген жырауды дәріптеді 
дегендер де табылып жатыр. Ал Мәди Болатов ше? Ол керей 
емес қой. Ақын-термеші Бекен Төлегенұлының да руы бөлек.  
Оларға «Елім-ай» Қожабергеннің туындысы деп айту не үшін 
керек? Рушылдыққа салатын болса өз ата-бабалары да жетіп-
артылады. Демек, бұл жерде тарқатылмаған тағы бір түйін 
бар. Мұнымен ғалымдар «Елім-айды» қайта сараласа деген 
ой айтқымыз келеді. 

Әзиз ЖҰМАділдӘҰлы  

к.і.Матыжанов, М.Әуезов 
атындағы әдебиет және өнер 
институтының директоры, 

ҚРҰҒА корреспондент мүшесі, 
филология ғылымдарының 

докторы, профессор

С.Қасқабасов, ҚРҰҒА академигі, 
филология ғылымдарының 

докторы, профессор

д.ысқақ, филология 
ғылымдарының докторы, 

профессор

Байқап жүрсеңіздер, қазір біз жаппай 
қазақы әдеттің бірі дастарқанның айна-
ласына малдас құрып немесе отырып 
тамақтанудан қол үзіп барамыз. 
Сылтауымыз бәрімізге жинауға, әрі аяғымыз 
ауыратын болғасын тұрып кетуге ыңғайлы 
деп биік үстел жағалап, орындықтарға 
қаздай тізіліп отыратын болдық. Бұрын 
аналарымыз, әкелеріміз қалаға барса, 
«қалалықтар биік үстелге отырып шай 
ішеді. Өте қолайсыз. Беліміз ауырады. 
Арқа сүйеп отыратын жастық та жоқ. О, 
несі екен? «Орыс ойына келгенін істейді 
деген». Солар орыстанып кеткен-ау», – деп 
жақтырмай айтып отыратын. Сосын қараша 
үйдің ішіне көрпеше салдырып, ортаға ұзын 
дастарханды жай ғызып, жата-жастанып, 
рахаттанып, терлеп-тепшіп, өткен-кеткен-
нен әңгіме қозғайтын. Дастарқан да оңай-
лықпен жиыла қоймайтын. Ол кездің 
адамдарында жұмыс жоқ дейін десең, 
бейнеттің бәрі ауылда. Самаурын-самаурын 
шай қайнатып, күбі пісіп, құрт қайнатып, 
май шайқап, табаға нан көміп, мал сауып, 
бау-бақшаны гүлдендіріп, тезек теріп, отын 
жарып, от жағып, күл шығарып, иінағашпен 

су таситын аналарымыз «орысқа ұқсамайық» 
деп биік үстелдерге шоши қарайтын. 

Ал қазір бәрі басқаша. Ауыл болсын, қала 
болсын қонақ бөлмеде үстелдер қаздай тізіліп 
тұрмаса, қонақ шақырылмай қалатындай 
асып-сасады. Бір құрдасымызға бір досымыз 

қарап отырмай әзілдеп «Бисеке, жаңа үйге 
кірдің. Даңғарадай үйің  бар. Дәулетің бар. 
Дүкенің бар. Кластастарға бір шай беруге 
жарамадың ғой» деп қойып қалғанда әлгі үй 
салған құрдасымыз кәдімгідей абыржып «Үйге 
әуелі сендер сиятын үстелдер мен орындықтар 

сатып алайыншы. Сосын міндетті түрде қонақ 
қыламын» деген болатын. 

Иә, шынында осы биік үстелді жағалай ас 
ішу күнделікті дәстүрге айналып бара жатыр 
десем қателеспейтін шығармын. Ғалымдар 
адам тамақ ішкенде малдас құрып отырғаны 
пайдалы екенін дәлелдеді. Яғни қазіргідей 
жаппай үстелде отырып тамақ ішкеннен 
дастарқанды жерге төсеп, малдас құрып 
отырған әлдеқайда пайдалы екен.

Біріншіден, еденде малдас құрып отыру 
йогамен айналысқанмен бірдей. Үш-төрт мезгіл 
осындай күйде дене мен миды босаңсытса, 
оған аса жағымды әсер етеді. Екіншіден, бұл 
ас қорыту жүйесіне қолайлы. 

Адам малдас құрып отырғанда үнемі 
еңкейіп-тіктелу арқылы құрсақ аумағы 
бұлшық етін қозғалысқа келтіреді. Бұл кезде 
астың асқазан сөлімен араласуы, оның асқазан 
мен ішекте дұрыс қозғалуы жақсарады.

Үшіншіден, бұл арқылы дене иілгіш 
болады, қуаттанады. Тізе, сегізкөз, сан, 
омыртқа, иық, кеуде қуысы аумақтарының 
бұл шық еті жұмысын жақсартады.

Төртіншіден, осындай босаңсу арқылы 
дене мен ми тыныштанады. Адам басқа 
ойдан арылып, ықыласы тамаққа ауады. 
Ол тойынғанын дұрыс сезінеді. Өйткені ол 
тамақты асығыс емес, баяу қабылдайды.

Бесіншіден, ғалымдар тамақты еденде 
малдас құрып, отырып ішудің отбасылық 
ынтымаққа тікелей әсер ететініне көз жеткізіп 
отыр. Отбасы мүшелері дастарқан басында 
осылай отырған кезде көп ортақ мәселе 
жөнінде әңгімелесіп, ақылдасуына мүмкіндік 
қана емес, жайлы, қолайлы жағдай туындайды 
екен.

 Баяғы ата-бабаларымыз иоганы білмей-ақ, 
ғылымнан хабар алмай-ақ, ненің дұрыс, ненің 
пайдалы, ненің зиян екенін көрегендікпен, 
тәжірибемен болжаған. Қазақ халқын қалай 
дана демессің? Бүкіл салт-дәстүрі, отырған 
отырысына дейін, болмыс-бітіміне дейін 
ақылгөйлік пен данагөйліктің иісі аңқып 
тұрған жоқ па!

Қыс қыстауға, жаз жайлауға көшіретін 
киіз үйдің қаншама пайдасы бар. Киіз үйде 
ұйықтап, ерте сергек оянып, тамға кірсек 
қапырық болатын. Киіз үйдің ішкі әдемілігі, 
ортақ шаңырағы, бірлік пен берекенің 
ұясындай ғой, шіркін!

Шынында, ғалымдардың ақыл-кеңесіне  
құлақ түріп, малдас құрып немесе нәзікжандыға 
тізе бүгіп, бір жағына майысып отырып шай 
құйған қандай керемет! Менікі тек құлаққағыс. 
Денсаулық өздеріңізге қымбат, ағайын!

гауһар ҚОЖАхМеТОВА

Малдас құрып отыру да пайдалы
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Ақмешіт АптАлығы

– гүлзия, профориентология саласына кеңінен 
тоқталсаңыз...

– Профориентация дегеніміз – адамдардың 
қарым-қабілетіне, мінезіне, өмірлік ұстанымына 
сәйкес арнайы әдіс-тәсілдерді қолдана отырып тиісті 
мамандықты таңдауына көмектесу. Яғни ол оқушы 
болсын не ересек болсын оның психологиясын 
зерттей отырып, бағыт-бағдар беру. Сондай-ақ бала-
ның қабілеті, сұраныстағы мамандықтармен қоса 
еңбек нарығын да зерттейді. Статистика бойынша 
жыл сайын қай сала да маман тапшы және болашақта 
қажет мамандықтарды да профориентолог мамандар 
айтады. Профориентология негізі шет елдерде 
бұрыннан қалыптасқан сала. Елімізде он жылдың 
көлемінде пайда болды. Алайда енді-енді дамып 
келеді деуге болады. 

– Мектеп бітіруші түлектер үшін қажетті сала 
екен ғой...

– Тек мектеп бітірушілер емес ерте жастағы 
бала, саласын ауыстырғысы келетін мамандар үшін 
де тиімді. Өкінішке қарай ата-аналардың көбі бала-
сының бойындағы ерекшелігіне, қабілетіне аса мән 
бермейді. Кей жағдайда мамандық таңдауда балада 
еркіндік жоқ. Сондықтан ол ата-анасы қалаған ма-
мандықты таңдауға мәжбүр болады. Негізі баланы 
кішкентай кезінен түрлі үйірмелерге апарып, спортқа 
баулыған дұрыс. Солай ол өзіне ұнаған, қабілетіне 
сай келетінін таңдайды. Әрі қарай сол қырын да-
мытуға болады. 12 жастан бастап баланың ішкі 
қалауы тұрақтала бастайды. Нені қалайтынын, нені 
ұнататынын нақты айта алады. Осы тұста ата-ананың 
оған бала емес тұлға ретінде қарап, таңдауына қол-
дау білдіруі маңызды. Көп жағдайда ата-ана өзінің 
орындалмаған арманын баласы арқылы жүзеге 
асыруға тырысады немесе оның қай мамандыққа 
бейім екенін білмейді. Осы тұста профориентолог 
маман мен жұмыс жасаған маңызды. Олар баланың 
пси хологиясын зерттей отырып, нарықта сұраныс-
қа ие мамандықтарды зерделеп, таңдау жасауына 
көмектеседі. 

– Сонда бала мамандық таңдау үшін ерте 
жастан машықтандыру керек пе?

– Әрине. Ата-ана баланың бар жағдайын жасап, 
мүмкіндік беруі керек. Көбі мұны баланы еркінен тыс 
жіберу деп  түсінеді. Баланың танымын кеңейтуді 
ерте жастан бастаған жөн. Ол кішкентай кезінде 
әрнәрсеге қызығуы, тез жалығуы мүмкін. Бірақ сол 
арқылы оның ішкі қалауы қалыптасады. Таланты 
байқалады. Өсе келе өзіне не ұнайтынын, жанына 
жақын дүниесін нақты білетін болады. 

– Сіздің негізгі мамандығыңыз журналист. 
Одан кейін шетелде білім алдыңыз. Ал бұл салаға 
келуіңізге не түрткі болды? 

– Мен бұл салаға тәжірибе арқылы келдім десем 
болады. Себебі журналист мамандығынан соң, 
Польша мемлекетінде халықаралық менеджмент және 
маркетинг саласы бойынша білім алдым. Сол елде 
мен профориентолог маманның көмегіне жүгіндім. 
Кейін елге келгесін «Ustudy» тестілеу орталығының 
пиар маманы болып қызмет еттім. Ол жерде әр 
аймақтың мектеп бітіруші түлектерімен кездесеміз. 
Олардың мамандық таңдауда қиналатынын көзбен 
көргеннен кейін, әрі өзімнің оқушы бауырларымның 
да мамандық таңдауда қателеспеуі үшін осы саланы 
игеруді жөн көрдім. Солай Ресейде кәсіби бағдарлау 
бойынша оқыдым. Адам өмірде екі нәрседен 
қателеспеу керек деп айтады ғой. Соның бірі – ма-
мандық таңдау. Мектеп бітіретін оқушылар кейде өз 
қабілетінен гөрі мақтаныш сезімге көбірек мән беріп 
жатады. Соның әсерімен трендтегі мамандықты 
таңдауға тырысады. Кейін ол мамандыққа нарықта 
сұраныс болмауы немесе сол салада өз мүмкіндігін 
көрсете алмауы мүмкін. Қалай дегенмен әрбір адам 
өзі қалаған, жанына жақын мамандықты игергенде 
ғана сол саланы дамыта алады деп ойлаймын. Тағы 

бір мәселе, көп ата-ана, оқушы нарықта қандай 
мамандық түрлері барын біле бермейді. Осылайша 
таңдауы екі,үш мамандық аясында шектеледі. Қазір 
ақпараттың кең тараған заманы ғой. Мектеп бітіруші 
түлектер өз саласын таңдағанда оны зерттеп, зерделеп, 
не болмаса басқа да мамандық бойынша ізденгені 
жақсы. Сондай-ақ баланы баға үшін оқытатын ата-
аналар бар. Мәселен, математика пәнінен көрсеткіші 
төмен болып, ағылшын тілін жақсы игерсе баланың 
ақсап тұрған тұсын жетілдіруге тырысамыз. Солай 
математика пәні бойынша жеке мұғалім жалдап 
оқытқанды жөн көреміз. Егер оқушы ағылшын 
тіліне қызығатын болса неге оның осы қабілетін 
дамытпасқа. Бұл бала үшін де оның болашақта мықты 
маман болып қалыптасуы үшін де тиімді болар еді.  

– Қазір қандай мамандықтар трендте?
– Бүгінгі таңда нарықта ІТ саласы сұрансқа 

ие. Себебі қазір барлық саланы цифрландыру іске 
асырылуда.  Бұл сала бойынша көпшілікке тек 
бағдарлама жасау және кодтау мамандығы ғана 
белгілі. Ал негізінде бұл ауқымы кең сала. Оның 
ішінде көп мамандық түрі бар. Тіпті профориентолог 
мамандардың өзі қазіргі кезде тек ІТ саласы бойынша 
ғана бағдар беруге көшкен. Яғни бұл саланың өзінің 
кәсіби бағдарлаушы мамандары бар деген сөз. Одан 
бөлек мұғалім, дәрігер мамандығы да сұраныста және 
оқушылардың көбі осы саланы таңдайды. 

– Маман тапшылығын жоюға профор иен-
тологтардың үлкен көмегі бар сияқты...

– Солай деуге де болады. Жалпы елімізде қай 
саланы алсақ та маман тапшылығы бар. Жаңа кәсіп-
орын ашылса да, мектеп ашылса да сол саланың 
мамандарына сұраныс артады. Сондықтан мамандық 
таңдауда нарықты зерттеу немесе маман көмегіне 
жүгіну керек. 

– Сізден кеңес алуға келетіндердің жас 
ерек шеліктері қандай? 

– Тәжірибемде менің көмегіме жүгінгендердің 
арасында мектеп бітірушілер де, белгілі бір мамандық 
иелері де бар. Жалпы мектепті енді бітіретін оқушы 
үшін мамандық таңдау біршама қиындық туғызатыны 
рас. Оларға барынша бейіміне сай саланы таңдауына 
көмектесеміз. Ал ересек адамдарға таңдаған маман-
дығына жақын басқа саланы таңдауына кеңес береміз. 
Десе де жас ерекшелігіне қарамастан мамандығын 
түбегейлі өзгертетіндер де  бар. 

– Мамандық таңдаудан қателескендер көп 
сияқты ғой..

– Кезінде бір үйде бір дәрігер, ұстаз, заңгер, 
полицей болуы керек деген қағиданы ұстанғандардың 
кейбірі мамандығын өзгертіп жатады. Жасыратыны 
жоқ, қазір жоғары оқу орнын бітіргендердің басым 
бөлігі өз мамандығы бойынша жұмыс істемейді 
немесе мүлде жұмыссыз. 

– профориентация шет елдерде бұрыннан 
қалыптасқан дедіңіз. Ол жақта оқушының 
мамандық таңдауы үшін көмекті оқу орындары 
көрсететін болғаны ғой...

– Иә. Профориентология – Англия, Америка 
елдерінде кеңінен қолданыстағы сала. Онда жоғары 
оқу орнына түсетін оқушының мектеп қабырғасында 
қандай үйірмеге қатысқанын, қай бағытта белсенді 
болғанын, жалпы бала кезден осы кезге дейінгі 
қызығушылығы бойынша қандай мамандыққа 
түсуіне болатынын айтып, бағыт- бағдар береді. 

– бізде профориентолог мамандар аз ба?
– Жалпы профориентология Қазақстан үшін 

таңсық дүние деуге болмайды. Бұған дейін де кейбір 
жоғары оқу орындары бұл тәсілді пайдаланды. Тек 
қоғам бұдан хабарсыз болды. Саланың елімізге 
келгеніне 10-15 жыл болды десек, соның соңғы бес 
жылында ғана кеңінен қолданысқа енуде. Десе де бұл 
туралы әлі де білмейтіндер бар. 

– Сұхбатыңызға рахмет!
Сұхбаттасқан Айдана Сейіл

Мұнан соң шаһар басшысы «Қазақ 
соқырлар қоғамы»  қоғамдық бірлестігінің  
облыстық филиалына барды. Мемлекет 
тапсырмасымен бүгінде көзі нашар көретін 
азаматтарға  әлеуметтік оңалту жүзеге асы-
рылып келеді.  Биыл қоғамдық бірлестік 
20 мүгедектігі бар адамды жұмыспен 
қамтыған. 

Айта кетейік, қазақ соқырлар қоғамының 
оқу өндірістік кәсіпорны 1941 жылы 
ашылған. Кеңес одағы кезінде түйреуіш, 
әскери киімге ілгек, қағаз қалта, қойын дәптер 
және мақтадан төсеніш матрас тігілген. Арал 
тұз комбинаты мен облыс орталығындағы 

аяқ киім фабрикасында қатырма қағаздан 
қалта мен қорапша жасалған. Сонымен қатар 
үй әктейтін  щетка мен аяқ киім щеткасы, 
шыны құтының қақпағы өндірілген.  

Қазіргі кезде бұл өндірістен тек қана 
тігін цехы жұмыс істеп тұр. Кәсіпорында 
көзі нашар көретін мүгедектігі бар адамдар 
жұмыс істейді . Биыл қоғамдық жұмысқа 

24 адам қабылданса,  оның 15-і ерекше 
жандар. Бұл кәсіпте көз майын тамызып 
құрақ құрап, тігін тігіп отырған жандардың 
бір қалауы – қаламыздағы аурухана, 
бала-бақшалар  өздеріне  тапсырыс 
беріп,  кәсіптерін жүргізсе дейді. Қала 
басшысы бұл мәселенің шешілу жолын 
қарастыратынын айтты. Қала басшысының 

келесі бағыты  «Зейнеткерлерге жартылай 
стоционарлық жағдайда әлеуметтік 
қызмет көрсету орталығы» коммуналдық 
мемлекеттік мекемесі болды. Әуелгіде  10 
орындық болып ашылған мекеме қазіргі 
кезде 50 орынға дейін кеңейтілген. Орталық  
күндізгі жартылай стационарлық жағдайда 
әлеуметтік, психологиялық, тұрмыстық, 
медициналық, мәдени, еңбек, экономикалық 
және құқықтық мақсатта қызмет көрсетіледі. 
Ардагерлер орталықтың жұмысына  дән 
риза екендіктерін айтты. 

Қала әкімінің келесі аялдаған нысаны – 
«Қызылорда қалалық мүгедектер қоғамы» 
қоғамдық бірлестігі болды.   Бұл қоғамдық 
бірлестік қала аумағында тұратын мүгедектігі 
бар адамдарды әлеуметтендіруді жүзеге 
асырады. Сонымен қатар құқығын қорғап, 
мәселесін шешуге көмектеседі. Мәселен, 
14 мүгедектігі бар адам қоғамдық жұмысқа 
қабылданған. 

Бұл ғимарат тұрғын үй коммуналдық-
шаруашылығының қарамағында. Бірақ 
ешқандай қолдау көрмей отырмыз. Дәрет-
ханасы сыртта орналасқан. Барлығы мүгедек 
жандар. Бірі балдақпен жүрсе, бірі, тіпті 
арбаға таңылған. Мекемеге су жүргізіп 
бергенімен кәріз құбыры жүргізілмеген,– 
деді қоғамдық бірлестік төрағасы Айдар 
Садретов. 

Қаламызда мүмкіндігі шектеулі жан дар 
–  шексіз мүмкіндіктерін қолдануда. Зағип 
жандар құрақ құрап, матрас тігіп жатса, есту 
қабілеті нашар жандар құрылысқа бейім.  
Армандары қоғамға пайдамыз тисе дейді. 
Мүмкіндігі шектеулі болса да өз мүмкін-
дігін барынша көрсетіп отырған жандарға 
алғыстан басқа айтарымыз жоқ. 

Марина САҒИдАТбек

Гүлзия Байдалы, 
кәсіби профориентолог: 

ЖАсынА қАРАмАстАн 
мАмАндығын өзгеРтКендеР бАР

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
2021 жылғы Жолдауында балаларды ерте жастан 
мамандыққа бейімдеу айрықша маңызды, 

өскелең ұрпақ өзінің болашақ кәсібін саналы 
түрде таңдай білуге тиіс екенін айтқан еді.  

Расымен мамандық таңдау әрбір оқушының 
мектеп бітірер тұста бас қатырар мәселесі. 
бейімді пәнге сәйкес келетін мамандықты 
игеру қалыптасқан дүние. Саланы 

зерттеушілердің ақпаратына сенсек, 
оқушылардың 80 пайызы өз қалауындағы 

немесе бейімі бар мамандықты игермейтінін 
айтады. бұған көбіне жоғары оқу орнында тегін оқу 

үшін сұраныс аз мамандықты таңдау себеп болса 
керек. Ал бала жарқын болашағы үшін мамандықты 

ерте жастан таңдауы қажет. бұл ретте кәсіптік 
бағдарлау яғни профориентология  саласын дамыту 
маңызды. профориентология бұрыннан бар сала болса 
да елімізде енді дамып келеді. Осы орайда көпшілікке 
тың кәсіптік бағдарлаудың қыр-сырын түсіну 
үшін кәсіби профориентолог гүлзия байдалымен 
сұхбаттасқан едік. 

ЕрЕкшЕ жандардың мүмкіндігі

басы 1-бетте

Күн ұясына батты. Ол сүрлеу 
шетіне аял қылып, кешкі ас 
қамына кіріскен. Ауқат кезінде 
алауға көз тастағаны сол еді, 
өткен-кеткен ойына оралғаны. 
Алдымен бұл күннің өзге отыз 
күннен айырмасы шамалы 
екенін іштей мойындап үлгерді. 
Таңсәріден тырбанып барынша 
мол дән егу, оны мөлдір сумен 
суғару – күнделікті әдетке ай-
налған. Бүгін бітірген тірлігінің 
райы да сол жоба. Жұмыс соңы 
шаршаңқы қалыппен жерге сұ-
лай, аспан реңін алмастырған 
түстерге тамсанып жатыр. 

Ол – 31 жаста. Есімі 
Бенджамин Дрисколл. Марсқа 
келгелі аймақты жасыл-желекке 
айналдырсам деген мақсатпен 
әлек. Жыл өте желегі жайқалып, 
діңгегі аспандаған дарақты 
көруді армандайды. Әрбір өскін 
Марстың тымырсық жазында 
көлеңке, қысқы өкпекте сая, 
қысылтаяң сәтте қажетті оттегі 
бөлсе, арманы жоқ. 

Шалқалай жатқан күйі то-
пырақтың жаңбыр тілеген 
үнін естігендей болды. Дереу 
құлағын жерге төсеп, ғайыптан 
болашақтың жарқын дауысын 
естіді. Дән бүршік атып, айнала 
көгалға айналған, дарақтар ас-
пан тіреп, Марстың бау-бақ-
шаға айналған кезін сезді. 
Сол қуанышпен ұйқыға кетіп, 
үмітпен оянғанын байқаған. 
Дереу тал тұқымы толған дор-
басын асынып, күнделікті жұ-
мысқа асықты. Тағы да тұқым 
егу, өскін қадау, суғару. Осы-
лайша көкжиекке жол тартып 
келеді. 

– Саған оттегі керек, – 
деді алқызыл алауға қарата. 
Жолдасына айналған от серігін 
түсінгендей әлсін-әлсін ұмсына 
жарық шашады. – Бәрімізге 
оттегі қажет. Марста оттегі тап-
шы. Тез шаршаудың сыры да сол. 
Бұл жер Оңтүстік Америкадағы 
Анд тауы секілді. Кеуде толтыра 
дем алғың келеді, бірақ ауа жоқ! 
Солай дымсыз қаламыз.

Ол үсті-басын түртіп көрді. 
Байқаса, Марстағы отыз күн 
ішінде кеудесі кеңігендей. Се-
бебі де жоқ емес, мұнда көп ауа 
жұтып, ұзақ қимылдау үшін 
өкпені машықтау маңызды. 
Көбірек тал егудің басқа амалын 
да көрмеді. 

– Мұнда келудегі миссиямды 
енді түсіндім, – деді ол. Алау да 
жолдастық жанын түсінгендей 
жалындай түсті. –  Мектепте 
жүр генде Джонни деген жігіт 
туралы көп атушы еді. Ел оны 
Алматұқым Джонни дейтін. 
Ол бар Американы кезіп, алма 
тұқымын еккен. Менің жұмысым 
онымен мәндес болғанымен, 
маңыздырақ. Емен, шегіршін, 
үйеңкі – не бар, бәрін – талшын, 
Гималай балқарағайы дейсің бе, 
қолда барды түгел егемін. Адамға 

ас болатын, ауаға жарайтын өс-
кінді түгел қамтимын. Өзің ой-
лашы, қаптаған ну орман қанша 
оттегі береді. 

***
Бенджамин Дрисколл Марсқа 

алғаш келген кезін есіне алды. 
Сапарлас мыңдаған жерлікпен 
бірге Марс таңына көз тастап, 
ойға шомған еді. Іштей «Мұнда 
қанша шыдар екенмін? Не күтіп 
тұр? Жаныма жақын іс табыла 
ма?» деген сауалдарға жауап 
іздеуге асыққан. Сол сәтте 
ой-орманында жүріп, есінен 
тан ғанын да білмей қалған 
бо латын. Мүсәтір спиртінің құ-
тысын мұрынға апарғанда ғана 

қақалып-шашалып ес жиғаны 
бар.

– Ештеңе етпейді, – жанын-
дағы дәрігер жұбата сөз бастап.

– Маған не болды?
– Ауа қысымы төмен. Көбісі 

шыдас бермейді. Сізге де Жерге 
қайта оралған жөн секілді.

– Жоқ! – тұруға оқталып, 
жүресінен отырғаны сол еді, 
көзі қайта қарауытты. Танауын 
толтырып дем алғанмен жары-
тып ауа жұтпады. – Ештеңе 
етпес. Қалай болсын, осында 
қалуым керек. 

Алған бетінен қайтпасын 
білді ме, ешкім қайтуға үгіт-
темеді. Бенджамин Дрисколл 
жағада қалған балықтай аузын 
ербейтіп, жанұшыра ауа жұтуға 
тырысты. Бар ойы: «Ауа! Ауа! 
Ауа! Мұнда оттегі жоқ, мені кері 
жібергісі келіп жүргені сосын 
ғой».

Мойнын бұрып Марстың 
жазық даласы мен жоталы 
төбесіне қарады. Талмаурауы 
ба сылғасын ба, айналасы қу 
медиен шөл, айналада тұтам көк 
жоғын енді байқады. Көлеңкелі, 

ылғалды маңның өзінде шөп 
жоқ. Кенет жанына батқан азап 
сұрақ жауабына сүйрегендей. 
Бұл жерге тал керек, майса шөп 
қажет. Алдағы жұмысы да осы 
екенін ойша ұқты. Жолына ке-
дергі болғандармен күресіп, 
Марс топырағын түлетемін деп 
шешкен.

– Тұруға көмектесіңіздер! 
– айқайлай мәлімдеп. – Коор-
динатормен жүздесуім керек.

Ол координатормен күн-
ұзақ сөйлесті. Мұнда тамыр 
жаяды деген өсімдікті талдаумен 
тарқасқан. 

– Әзірге бұл міндетті сізге 
жүктейік, – координатор маңыз 

бере сөйлеп. — Керек тұқым мен 
қажет құрал-сайман дайын. Өзге 
жарақты әкелуге ракетада орын 
жоқ. Оған қоса мұндай ойыңызды 
құптар адам табылса… Көп үміт 
артпағаныңыз өзіңізге жақсы.

– Демек, тұқым егуге рұқсат 
бересіз ғой?

Бенджамин рұқсат алып қана 
қоймай, мотоцикл мен теңкейте 
тұқым тиеген тіркемені қоса 
еншіледі. Мотоциклмен бір шама 
жүргенімен, жол ортасын жаяу 
жалғастыруға тура келген.

***
Міне, сол сапарға шыққалы 

30 күн өтті. Жолға аяқ басқалы 
артына қарған емес. Қарады 
екен, сенімін жоғалтатындай 
үрейлі. Күн сайын қуаңшылық 
ұлғайып, тұқым бой алмай-ақ 
қойды. Кейде бел бүкпей айлап 
жасаған тірлігі заядай көрінетіні 
бар. Сонда да төбе тесер ыстықта 
жазық даланы кезіп, адамдардан 
алыстай берді, алыстай берді. 
Бар үміті – жаңбыр жауса деген 
тілек.

Тілегі қабыл болатынын 
іштей сезген адамда жігер 

мүжілмес. Ол да қаңсыған жа-
зықты қою бұлттың көрпесі 
жабатынына үмітті. Себебі Марс 
табиғаты Қызылжұлдыздың 
өзін дей тылсым да таңғажайып 
еді. Көп өтпей қос төбені бойлай 
түнгі салқын ауаның үдегенін 
сезді. Марстың сиядай қара 
топырағына жаңбыр төгіліп, тір-
шілік жанданғанын елестетіп 
қойды. 

Сәлден соң жаққан алау 
шоққа айналып, аспан қақ 
айы рылардай күркіреді. Тарс-
тұрс. Іштей «Дәл бүгін – ұлы 
түн» деді. Жамылғыдан қолын 
шығарып, жаңбыр күтіп жатты. 
Тағы ойында үміт: «Дәл бүгін – 
ұлы түн». 

Солай жатып ұйықтап кеткен 
екен. Маңдайына тамған жаңбыр 
тамшысынан оянды. Маңдайын 
жіпсітіп, танауын жағалай аққан 
тамшыны сезді. Кезекті тамшы 
көзіне тамды. Кейінгісі мойнына. 
Солай үдей берді...

Бенджамин қуаныштан 
оты ра кетіп, аңысын аңдады. 
Сәт сайын күшейген жаңбыр 
төпелей құйып, кристалдай 
мөлдір тамшы ерекше нұрлана 
түскендей. Ол бетін жаңбырға 
тосып, баладай күліп, ғасырлап 
күткен жаңбырдың үмітті үр-
легеніне таңқалды. Бойын қуа-
ныш кернеп, аядай лагерін 
ай нала жүгірді. Екі сағатқа 
со зылған жаңбыр бәсеңдеп, 
Бенджамин талықсып ұйқыға 
кетті.

Таңғы күн шапағы арманшыл 
жігітті қайта оятты. Ай бойы 
тынбай еңбек етіп, артына 
бұрылуға қорыққан сезім 
жеңілдей түскендей көрінді. 
30 күнде алғаш рет жолды 
бастаған тұсқа көз тастап, ар-
ман орындалғанын ұқты. Бұл 
таңғажайып таң еді.

Қайда қарасаң, аспан тіреген 
талдар. Бір емес, мыңдаған тал 
тұқымнан түлеп, қанат жайған. 
Оған қоса әлсіз өскін емес, адам 
құшағы жетпес алып дарақтар. 
Емен, лимон, талшын, алма, әй-
теуір, еккен дәннің құр кеткені 
жоқ. Бәрі жайқалып тұр. 

– Мүмкін емес! – Бенджамин 
Дрисколл қуаныштан қалай 
айқайлағанын өзі де сезбеді.

Жазық дала да, таң да жап-
жасыл желекке бөленген.

Ауа ше! Тау суының самал 
ауасы есіп, оттегіні кеуде керіп 
алсаң да таусылмастай. Оттегі 
таза, салқын. Әл кеткенше 
жасыл-желекті аралай жүгіріп, 
бақыттан сұлауға бар. 

Бенджамин жасыл шәрбат-
ты өршелене жұтып, тағы ес 
жоғалт ты. 

Оянса, тағы да мыңдаған тал 
бой алып, аспан тірей тұр екен.

Рэй брэдбери
Ықшамдап, аударған 

ерсін шАМшАдИн

(Фантастикалық әңГіме)

Ғажайып 
таң

сұхБат

оқи отырыңыз!


